
Jan Kvapil: Spolupráce přímo na hranici posílí celý region 

Jan Kvapil je v oblasti česko-německých vztahů jako doma. Rodilý Pražák už od 90. let působí 

v Ústí nad Labem. Díky projektu Rok na hranici se nyní mohl zaměřit přímo na pohraniční 

pásmo táhnoucí se několik kilometrů na obě strany „čáry“. „Pro mě byly zásadní klíčové 

osobnosti a menší obce přímo na hranici. Hlavně kvůli efektivitě,“ popisuje svou vlastní 

zkušenost z uplynulého roku. 

Díky vlastním osobním zkušenostem si uvědomuje, že zdravé pohraniční vztahy jsou nutným 

předpokladem vzestupu „periferních“ regionů, jakým je i Ústecko, respektive německé údolí 

Labe, Elbtal, které bylo Kvapilovým polem působnosti.   

Jak sám zdůrazňuje, periferii sice provází řada sociálních a ekonomických problémů, a to na 

obou stranách, zároveň je ale oblast Krušnohoří fascinující svou přírodou i dějinami. „U 

Černého kříže přímo na hranici se podařilo symbolicky propojit obce Telnice a Fürstenwalde,“ 

popisuje jedno ze setkání místních lidí, ke kterému by bez jeho působení nikdy nedošlo. 

O dřevěném kříži se traduje, že je upomínkou neštěstí poštovního vozu, který se v místě 

propadl nebo byl přepaden. Nyní ho němečtí obyvatelé nechali opravit. Díky Kvapilovi se 

setkání s českými sousedy stalo nejen symbolickou chvílí, ale i „inkubátorem“ dalších 

nápadů na česko-německé aktivity. 

Ve starém mlýně přímo na hranici se pak díky jeho zapojení podařilo zorganizovat skutečně 

česko-německý vánoční trh. „Osobně mám dobrý pocit, že se mi podařilo propojit konkrétní 

obce, spolky a osobnosti,“ míní. Nejlepší zkušenost má přitom s aktivizací lidí přímo na 

hranici, kde to k sobě Češi a Němci mají doslova „co by kamenem“. 

Sám pro sebe si z roční účasti v projektu Rok na hranici odnáší další závazky. „Aktuálně 

pracujeme na konkrétních konexích v oblasti turismu, kultury a spolkové činnosti, 

chystáme i oblast školství,“ míní bezmála padesátiletý Kvapil, který mimo jiné působí na 

univerzitě Jana Evangelisty Purkyně v Ústí nad Labem.  

A čeho by chtěl pro svůj region dosáhnout? „Primární jsou zdravé přeshraniční vztahy 

mezi lidmi žijícími v regionu. Případní návštěvníci pak vycítí tuto „dobrou náladu“ a spíše 

si sem najdou cestu,“ uzavírá Kvapil.  
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